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starý kazatel mi vyprávěl o jedné rodině: 
„Byli to sloupové sboru. Jirka učil v nedělní 
škole už za svobodna. Jana  vytvářela zázemí 
pro domácí skupinku a pro scházení žen. Nic, co 
se ve sboru dělo, se neodehrálo bez nich. Skoro 
každý ve společenství je důležitý, ale ti dva byli 
podle mě úplně nejdůležitější, důležitější než 
já. Požádali o setkání a řekli mi, že cítí, že mají 
odjet na misii. 

Nikoho by tenkrát, za komunismu, nenapad lo 
jet na misii do zahraničí. Nedovedl jsem to při
jmout. Jirkovi jsem časem pověděl, že žádnou 
zvláštní moudrost nemám, ale že se mi věk 
jejich dětí, kdy potřebují udržovat dlouhodo
bější přátelství s vrstevníky, k odchodu na misii 
nezdá vhodný, a také že si život sboru po jejich 
odchodu nedokážu představit.

Nakonec nikam nejeli, jejich misijní sen 
vyzněl do ztracena. Už jsme pak o tom nikdy 
nemluvili. Odešel jsem na jiný sbor a pak na  
další. Zůstal ve mně ale neurčitý pocit selhání.“

Jako církevní pracovník jsem svému příteli 
rozuměl. Představil jsem si odchod různých členů 
našeho sboru. Taky bych to pociťoval jako nena
hraditelnou ztrátu.

Přemýšlel jsem, jestli ti mohu dát nějaký pří
klad, kdy jsem někomu dal něco, bez čeho jsem se 
nemohl obejít. Možná ale pro tebe nebude snadné 
to pochopit. Dostal jsem v zahraničí dva krásné 
nástěnné kalendáře s historickými obrázky z misií. 
V jednom z kalendářů byla skvrnka, kaz papíru. 
Chtěl jsem svému kamarádovi dát kalendář 
s defektem, ale pak jsem si řekl, že to není křes
ťanské, a dal jsem mu ten lepší. Ty by sis skvrnky 
ani nevšiml, ale pro mě je to významné znehod
nocení. Jdu si to vedle překontrolovat... Vidím, 
že kalendář je z roku 2001. Dvacet let mě mrzí 
nicotná skvrnka na prosincové rytince z Brazí
lie. Kamarád kalendář vyhodil před devatenácti 
lety, a skvrnky by si tak jako tak nevšiml – není 
bibliofil. Z mé strany to sice byla určitá oběť, ale 
naprosto zbytečná.

Ukazuje mi to, jak na tom s dáváním jsem. 
Jako starší sourozenec jsem vždycky měl sta
rost, aby ten mladší nedostal „větší“ půlku. 
Nedělá mi problém dát, co mám navíc – říkám 
tomu korintské dávání (2K 8,15), ale dát něco, 
bez čeho se neobejdu, to mi nejde. Nedostiž
ným příkladem je chudá vdova, která do 
pokladnice hodila dvě koruny, všechno, co 
měla (Mk 12,42). Pak už si nemohla koupit 
ani rohlík. Byl to pokus o sebevraždu hladem?  
To asi ne. Co se v ní tedy odehrávalo? Jak se 
mohla zříci snídaně? Asi spoléhala na dobročin
nost druhých, na to, že svou polívku nebo párek 
stejně dostane. Na dobročinnost druhých, nebo 
spíš na to, že se o ni postará Hospodin.

Chápu sklon, že si člověk chce život pláno
vat. Snaha mít všechno pod kontrolou není od 
plánování daleko, i když to vždycky totéž být 
nemusí. U druhých ji často nepoznáme, u sebe 
ale ano. A neomylně to pozná Bůh (strategického 
plánovače, který si chtěl nastavět stodoly, oslovil 
„Blázne“).

Byla to vdovina víra, která jí umožnila vynik
nout mezi boháči. Z jejích drobáků udělala dar 
nesmírné ceny.

Myslím, že pro chudou vdovu bylo obětovat 
něco tak cenného snazší než pro nás, její většinou 
sociálně lépe situované souputníky, ale to nezna
mená, že jí hodnotou svých darů nemůžeme kon
kurovat.

Pastor nechce „pustit“ nejlepší lidi, protože by 
mu ve sboru chyběli: Kdo by vedl skupinku či mlá
dež? Kdo by pracoval v nedělce? Kdo by... Kdyby 
se Bůh o dané společenství nestaral, byly by takové 
obavy odůvodněné. Stará se, nebo se nestará?  

Je mu jedno, že se ti sesype nedělka, úklid, mládež, 
organizace sborového života, nebo mu to jedno 
není? A jestli mu na vašem sboru záleží, má moc 
vzniklé manko nahradit?

Anebo, dokonce, se snaží, abys nespoléhal na 
osvědčené zdroje a učil se mu věřit a zažívat jeho 
pomoc, zásahy, akční přítomnost? Není to náho
dou tak, že bys zažil podstatně méně z Božího 
jednání se srdcem neochotným dávat, s postojem 
ochranářského vlastnictví svého pískoviště, než 
kdybys ty nejlepší lidi směroval a programově 
vychovával pro misii?

Realita je taková, že Bůh si ty nejlepší lidi 
vždycky vytáhne a sám je pošle, kam chce 
(a nemusí to být na Blízký východ, ale třeba do 
sousedního města). Škrtíme se o ně? Pána Boha 
nepřepereme, ani kdybychom pravidelněji cho
dili do fitka. Všechno, čeho se mu zachce a na co 
má jako Pán nárok, ti stejně vyfoukne, a ani při 
tom nemrkne. Když mu to ale dáme, stáváme 
se součástí jeho větru. Když se od něj nebudeme 
chtít dát ochudit, okrademe nakonec sami sebe. 
Dostávat je dobré, ale Ježíš učil, že blahoslave
nější než přijímat je dávat.

Když se vtělil Boží syn, bylo to právě takové. 
Otec nám ho dal bezpodmínečně, zadarmo, s tím, 
že všechna rizika ponese sám. Daroval, předal, 
vydal. Bylo to se vším všudy, na život a na smrt. 
Ježíš ztratil vše, Otec přišel o Syna, ale přineslo 
to nepředstavitelné požehnání. Bůh vyrukoval 
s úžasným darem, stálo ho to všechno, a přesto  
na tom vydělal.

Co by se muselo stát, abys někomu dal něco, co 
ti bude bytostně chybět? Cesta víry počítá s tím, 
že jsme vlastně sobečtí. Boží vánoční dar zranitel
ného Spasitele šel jinou cestou. Božím motivem tu 
byla láska. Skutečná láska je totiž schopna jaké
hokoli daru. I mezi nevěřícími to vidíme skoro 
výhradně právě na rovině vztahů v rodině. Nechci 
té nemajetné vdově křivdit. Možná neměla 
jen víru. Třeba Boha milovala tolik, že 
pro ni byl jakýkoli finanční dar snadný. 
Láska dělá zázraky. Láska přesahuje naše 
dispozice a propojuje nás s Bohem.
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